

# 上海城市规划

2018 总第140期

主管 上海市规划和国土资源管理局

主办 上海市城市规划设计研究院

中国科技核心期刊

# 3

**SHANGHAI URBAN PLANNING REVIEW** 精心规划 惠泽千秋

中国学术期刊网络出版总库全文收录 《中国学术期刊影响因子年报》统计源期刊 万方数据——数字化期刊群全文收录 中国核心期刊(遴选)数据库全文收录  
美国《乌利希期刊指南》(Ulrich's Periodicals Directory) 收录期刊 中国人文社会科学引文数据库来源期刊 中国工程咨询行业十佳报刊

**本期主题：生态规划/城乡公园**





## 目次

### 生态规划/城乡公园

- 1 韧性思维与城市生态规划 沈清基
- 8 建立中国生态文明建设的适应性规划模式 杜焱强 何佳 包存宽
- 13 高度城市化地区生态空间管理的实践与探索——以深圳为例 戴晴 唐豪
- 17 生态城市规划方法启示下的海绵城市规划工具建立——基于敏感性和适宜度分析的海绵型场地选址模型 赵宏宇  
解文龙 赵建军 王浩锋
- 25 全球城市发展背景下上海市城乡公园体系建设思考 李艳
- 33 多目标多主体视角下的上海郊野公园规划建设思考 魏霖霖 蔡永立
- 40 农业主题公园建设核心要素确定与应用 赵璁
- 46 从国外公共交通导向型生态城市探讨聊城市绿色生态城规划实践 栾志理

### 历史风貌保护

- 53 新时期上海历史风貌保护地方立法初探——《上海市历史文化风貌区和优秀历史建筑保护条例》修订导向研究 陈鹏
- 59 历史文化名镇名村保护建设管理中问题与对策浅析——以上海为例 全先国
- 66 衡山路—复兴路历史文化风貌区发展定位与策略思考 忻隽

### 城市研究

- 73 上海建设全面创新型城市的规划思考 张帆 卢柯 王周杨 杜凤姣
- 79 城市规划与公共健康的渊源、发展与演进 杨瑞 欧阳伟 田莉
- 86 后发城市交通发展的目标、思路和策略——发达国家、城市的经验与启示 曹国华 周江评
- 92 上海城市设计管控方法的演进与优化 周偲
- 97 传统抑或创新的空间？基于B2B电子商务的长三角产业空间特征研究 杨卓 罗震东 耿磊
- 105 基于城市环境特征的低影响开发技术规划策略研究——以海南国际旅游岛先行试验区为例 李功成 白涛  
刘晓青

### 市政规划

- 112 综合管廊在地下空间集中开发地区的规划建设研究——以上海市徐汇区西岸传媒港地区为例 黄健
- 116 多情景模式下的新城地下空间开发策略研究——以成都天府国际空港新城为例 张纯
- 123 关于城市蓝线规划方法的思考与实践——以上海市中心城河道蓝线专项规划为例 陈焯璋

### 规划信息

128

#### 本刊启事

1. 笔者投稿不得侵犯他人著作权。
2. 本刊所发文章仅代表笔者观点。欢迎对本刊所登文章开展学术批评和讨论。
3. 本刊对来稿保留修改权，对所发文章享有中文专有出版权（含数字出版权），请勿一稿多投。如有异议，请事先声明。
4. 本刊文章不得擅自转载。若需转载，必须事先征得本刊编辑部和笔者同意。
5. 限于人力和物力，来稿一律不退，敬请笔者自留底稿。
6. 读者所订杂志如有装订、印刷质量问题，请与印刷厂联系。



## Contents

ECOLOGICAL PLANNING & URBAN AND RURAL PARK	1 Research on Resilient Thinking and Urban Ecological Planning <a href="#">SHEN Qingji</a> 8 Establishing the Adaptive Planning Model of Ecological Civilization Construction in China <a href="#">DU Yanqiang</a> , <a href="#">HE Jia</a> , <a href="#">BAO Cunkuan</a> 13 Practice and Exploration of Ecological Space Management in Highly Urbanized Areas: A Case Study of Shenzhen <a href="#">DAI Qing</a> , <a href="#">TANG Hao</a> 17 Urban Planning Tool for Sponge City Enlightened by Ecological Planning: Identifying Sites for Sponge Space in Changchun Based on the Evaluation of Sensitivity and Suitability <a href="#">ZHAO Hongyu</a> , <a href="#">XIE Wenlong</a> , <a href="#">ZHAO Jianjun</a> , <a href="#">WANG Haofeng</a> 25 Studies on the Urban and Rural Park System of Shanghai under the Background of Global City Construction <a href="#">LI Yan</a> 33 Thinking on the Planning and Implementation of Shanghai Country Parks from a Multi-Targets and Multi-Stakeholders Perspective <a href="#">WEI Linlin</a> , <a href="#">CAI Yongli</a> 40 Determination and Application of Key Elements in the Construction of Agriculture Theme Park <a href="#">ZHAO Cong</a> 46 Improvements to Liaocheng Green Eco-City Planning Based on Experience of the Foreign Transit-Oriented Eco-City <a href="#">LUAN Zhili</a>
HISTORIC FEATURE PROTECTION	53 A Preliminary Study of Local Legislation on Shanghai Historic Urban Scape Conservation in the New Period: Research on the Revision of <i>Regulation on the Conservation of Historic Conservation Areas and Historic Buildings of Shanghai</i> <a href="#">CHEN Peng</a> 59 Analysis on the Problems and Countermeasures of the Protection and Construction Management of Famous Historic and Cultural Towns: A Case Study of Shanghai <a href="#">QUAN Xianguo</a> 66 Development Orientation and Strategic Thinking for Hengshan Road-Fuxing Road Historic and Cultural Area <a href="#">XIN Jun</a>
URBAN RESEARCH	73 The Planning Thinking on Building Shanghai into a Comprehensive Innovative City <a href="#">ZHANG Fan</a> , <a href="#">LU Ke</a> , <a href="#">WANG Zhouyang</a> , <a href="#">DU Fengjiao</a> 79 Origin, Development and Evolution of Urban Planning and Public Health <a href="#">YANG Rui</a> , <a href="#">OUYANG Wei</a> , <a href="#">TIAN Li</a> 86 Goals, Mindsets and Strategies for Transport Development in Developing Cities: Experience and Implications from Developed Countries and Cities <a href="#">CAO Guohua</a> , <a href="#">ZHOU Jiangping</a> 92 Evolution and Optimization of Urban Design Management in Shanghai <a href="#">ZHOU Cai</a> 97 Conventional or Innovative Space? Research on the Characteristics of Industrial Space in Yangtze River Delta Based on Business-to-Business E-commerce <a href="#">YANG Zhuo</a> , <a href="#">LUO Zhendong</a> , <a href="#">GENG Lei</a> 105 Planning Strategy of Low-impact Development Technology Based on Urban Characteristics: A Case Study of Hainan International Experimental Tourism Zone Resort <a href="#">LI Gongcheng</a> , <a href="#">BAI Tao</a> , <a href="#">LIU Xiaoqing</a>
MUNICIPAL PLANNING	112 Planning and Construction of Utility Tunnels in Areas with Intensive Underground Space Development: A Study on the Westbund Media Port Area in Shanghai Xuhui District <a href="#">HUANG Jian</a> 116 Research on Development Strategies of Underground Space of New City Area Based on Scenario Plan: A Case Study of Chengdu International Airport New City <a href="#">ZHANG Chun</a> 123 Thoughts and Practice on Urban Planning Methods of Blue Line: A Case Study of Blue Line Planning of River in Shanghai Central City <a href="#">CHEN Yewei</a>
URBAN PLANNING INFO	128

### NOTICE

1. The authors shall not infringe copyright.
2. The articles represent the views of the authors. Comments and academic criticism of any kind are highly appreciated.
3. The editorial department reserves the right of amending the articles and Chinese copyright (including digital copyright). Please do not duplicate submission. If you have any questions, please advance statement.
4. If reprinting is required, agreement from the editorial department and the author is kindly requested.
5. Due to limited human and material resources, contributions will not be sent back.
6. For binding and printing issues, please contact the printing house.